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Szépen gyűlik a kenyérgabona 
a megye raktáraiba 

Nyolcezer mázsa búzát adtak el az államnak a szegedi 
Felszabadulás Tsz gazdái 

Zúgnak a cséplőgépek, s ta-
lán hetek is eltelnek még, 
mire teljesen elcsendesednek 
a szérűskertek. Tsz-eink azon-
ban nem várják a nagy mun-
ka teljes befejezését! Napon-
ta tehergépkocsik, vontatók, 
lófogatok tömegesen szállít-
ják az állami raktárakba a 
bejáró szerződött termést és 
az adógabonát. S amint Csör-
gei Sándor, a Csongrád me-
gyei Gabonafelvásárló és Fel-
dolgozó Vállalat igazgatója 
elmondotta, cz ideig 

már több mint 5400 vagon 
kenyérgabonát vettek át a 
megye tsz-eitől. 
A legszebb, követésre mél-

tó példát eddig a szegedi 
Felszabadulás Tsz gazdái mu-
tatták. Augusztus 17-ig az ál-
lam iránti összes gabonaérté-
kesítési fizetési kötelezettsé-
geiket rendezték. Nyolcezer 
mázsa búzát szállították be 
az állami raktárakba, s ebből 
4100 mázsa volt a szerződéses 
eladás. A többit pedig búza-
földadó és cséplőgéprész cí-
mén adták át. 

össztermésük 58,6 száza-
lékát ajánlották fel és ad-
ták a népgazdaságnak. 

Szép eredménnyel dicseked-
hetnek a szegedi járásból a 
Bándorfalvi Új Élet Tsz gazr 
dái is. ö k az adógabonával 
együtt 2759 mázsa búzát ad-
tak az államnak, s ezzel 103 
százalékra tettek eleget vál-
lalt kötelezettségeiknek. Ren-
dezték az állam iránti takar-
mánygabona értékesítési kö-
telezettségüket is, 105 mázsa 
árpát adtak állami készletbe. 

Hellyel-közei vannak azon-
ban még tsz-ek, ahol a veze-
tők "elfelejtették*, hogy mi a 
kötelességük. Ilyenek a sö-
vényházi Árpád vezér, a ba-
lástyai Zöldmező és a forrás-
kúti Haladás tsz-ek. Márpe-
dig az önként vállalt kötele-
zettségek teljesítése: a terv-

fegyelem betartása állampol-
gári kötelesség. 

Amint Csörgei elvtárs el-
mondotta, augusztus 20-a 
után 

megyeszerte megkezdődik 
majd az idei tényleges ga-
bonatermés számba vé-
tele. 

Minden tsz-ben szót értenek 
a gazdái abban, hogy in-
dokolatlanul ne tartsanak 
vissza kenyérgabonát. Ma 
még ugyanis sokan számíta-
nak arra, hogy később a fe-
leslegesen kiosztott búzát, ro-
zsot majd takarmánygaboná-
ra cserélhetik át. Idén azon-
ban sehol sem szerveznek ta-
karmány* és kenyérgabona-
csere akciót. 

A cél az, hogy tisztességes 
áron az összes felesleget 
készpénzért értékesítsek a 
gazdaságok. 
A gabonacsere-őrlés sok 

éves statisztikája bizonyítja: 
nincs is szükség arra, hogy a 
tsz-gazdák 230 kilogrammnál 
több gabonát hagyjanak visz-
sza személyenként, maguk és 
családtagjaik évi ellátására. 
A megyei malmok adataiból 
kiderül, hogy 1961-ben 

a kiosztott 230 kilogramm-
ból egy főre esően csak 
190 kilogrammot őröltet-
tek meg. 

1962-ben 189 kilogrammot, 
1963-ban pedig már csak 165 
kilogramm csereőrlés, jutott a 
megyében egy-egy szövetke-
zeti gazdára és családtagjaik-
ra. Tehát a kenyérfogyasztás 
más élelmiszerek javára 
hosszabb idő óta csökken. Az 
említett három év alatt csak 
az el nem fogyasztott 230 ki-
lókból 1383 vagon kenyérga-
bona felesleg mutatkozott 
összesen a paraszti háztartá-
sokban, s ennek döntő része 
állatok takarmányozására ke-
rült. Azonban mindezek elle-
nére sem kívánják 230 kilo-

gramm alá szállítani az egy 
családtagra jutó évi ellát-
mányt.. Tehát 

az állam tisztességes és 
teljesíthető ajánlattal for-
dul a tsz-ek gazdáihoz. 

Számít arra is, hogy az ara-
tással, cséplőmunkával szer-
zett, munkadíjként kapott ga-
bonafeleslegeiket is eladják. 
Hiszen gyakorlatilag még eze-
ken felül is jócskán marad 
vissza felesleg a háztartá-
sokban. 

Cs. J. 
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A Szovjetunióban kedden 
Föld körüli pályára bocsátot-
ták a Kozmosz—38, a Koz-
mosz—39 és a Kozmosz—40 
mesterséges holdat. A három 
mesterséges holdat egyetlen, 
ú j típusú hordozórakéta jut-
tatta pályájára. 

A szputnyikokon tudomá-
nyos berendezést helyeztek el 
azzal a céllal, hogy folytassák 
a kozmikus térség kutatását. 

Előzetes adatok szerint a 
három szputnyik egymáshoz 
közeli pályán kering majd. 
Pályájuk kezdeti főbb adatai 
a következők: keringési idő 
95.2 perc, a föld felszínétől 
való maximális távolság 
(apogeum) 876 kilométer, mi-
nimális távolság (pergieum) 

210 kilométer. Pályájuknak 
az egyenlítő síkjával bezárt 
szöge 56 fok 10 perc. 

A tudományos berendezé-
sen kívül „Majak" (világító 
torony) rádiókat helyeztek 
el a mesterséges holdakon. 
E rádióadók az alábbi frek-
venciákon működnek: 20.034, 
és 90 156, 20 084 és 90 378, 
19 800 és 89 102 megahertz. 

A tudományos berendezé-
sek kifogástalanul működ-
nek. 

A mesterséges holdak pá-
lyára bocsátása igazolta az ú j 
hordozórakéta kiváló műsza-
ki tulajdonságait. 

A koordinációs számító 
központban folyik a beérkező 
adatok feldolgozása. 

A Komszomol 
és a Jugoszláv Ifjúsági Szövetség 

vezetői Szegeden 
Kedden Jugoszláviából jő- Központi Bizottságának első 

vet átutazott Szegeden Szer- titkára. A határon Méhes La-
gej Pavlovics • Pavlov, az í°s, a KISZ Központi Bizott-
SZKP Központi Bizottságé- ságának első titkára Perjési 
nak tagja, a Komszomol Lászlónak, a Szeged városi 

pártbizottság első titkárának. 
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Javult a tanácsi vállalatok 
munkája 

A városi tanács végrehajtó bizottságának üléséről 

Megkezdte munkáját 
a Nemzetközi Népzenei Tanács 

konferenciája 
A Nemzetközi Népzenei 

Tanács 17. konferenciája 
kedden a Magyar Tudomá-
nyos Akadémián megkezdte 
munkáját . A tanács teljes 
üléseinek napirendjén két 
fő téma szerepel: a népzene 
és a zenetörténet kapcsolata, 
valamint a zenei rendszere-
zések problémája. 

Kodály Zoltán elnöki 
megnyitója után Paul Col-
laer brüsszeli professzor tar-
totta meg ezután előadását 
Népzene és klasszikus zene 
címmel, majd Walter Wiora 
professzor, világszerte ismert 
kiéli népzenekutató előadá-
sának tárgya a népzene-
tudomány és a zenetörténet 
közötti viszony volt. 

Ezután felolvasták Sza-
bolcsi Bence akadémikus 

Népzene—műzene—zene-
történet című előadását. 

A konferencia másik fő 
témájáról, a zenei rendsze-
rezésekről Járdányi Pál, 
Kossuth-díjas professzor tar-
tott bevezető előadást Ta-
pasztalatok és eredmények a 
magyar népdalok rendszere-
zésében címmel. 

Williard Rhodes, a New 

York-i Columbia-egyetem 
professzora a népdalok rend-
szerezésében számítóberende-
zések alkalmazására irányu-
ló amerikai kísérletekről 
számolt be. 

Sámuel Baud-Bovy genfi 
professzor, a Nemzetközi Ze-
nei Nevelési Társaság el-
nöke ugyancsak a népdalok 
rendszerezéséről beszélt. El-
ismeréssel szólt a zenei rend-
szerezés magyarországi ma-
gas színvonaláról. 

Délután a tanácskozás 
részvevőin kerekasztal-érte-
kezleten beszélték meg a 
népzene szerepét a nevelés-
ben. Este érdekes magneto-
fonbemutató volt. 

A konferencia első napján 
két kiállítás is nyílt. Az 
egyik a magyar népzene-
tudomány legújabb eredmé-
nyeit bemutató kiadványo-
kat, Bartók, Kodály és má-
sok új hanglemezeit foglal-
ja össze. A másikon a kon-
ferencián rész vevő országok 
kutatóinak legújabb eredmé-
nyeit képviselő könyvek és 
lemezek láthatók. 

A konferencia szerdán 
folytatja tanácskozását. 
(MTI) 

A szegedi megyei jogú vá-
rosi tanács végrehajtó bizott-
sága tegnap, kedden délelőtt 
ülést tartott. Egyebek között 
napirendi pontként tárgyalta 
a városi tanács irányítása 
alatt álló helyiipari vállala-
tok gazdálkodását 1964 első 
félévében. 

A tanácsi vállalatok ösz-
szességükben 1964 első fél-
évében tovább fejlődtek, 

növekedett mind a termelés, 
mind a szolgáltatás mértéke 
a bázisidőszakhoz és a terv-
hez képest. A tanácsi válla-
latok együttesen a vizsgált 
időszakban — 1963 első fél-
évéhez viszonyítva — 9,5 
százalékkal több termelési 
értéket állítottak elő. A ter-
melést, a munkát többször 
nehezítette és nehezíti az 
alapanyag-ellátási hiányos-
ság. 

Több helyen — például a 
Szegedi Építőipari Válla-
latnál — munkaszervezési 
hibák is közrejátszottak 
abban, hogy a tervteljesí-
tésben elmaradások van-
nak. 

Igaz, az építőipari vállalat a 
bázishoz mérten növelte tel-
jesítményét, de félévi tervét 
mégis mindössze 86 száza-
lékra teljesítette. Ennek elő-
idézője az is, hogy nem volt 
meg a kellő összhang a kije-
lölések, a szállítási szerződé-
sek és a kivitelezési munkák 
között. . 

A víz- és csatornamű is 
növelte teljesítményét a bá-
zishoz képest, de első félévi 
tervét — akárcsak több más 
tanácsi vállalat — nem tel-
jesítette. 

A víz- és csatornamű veze-
tői szerint elmaradásukat 
az év végéig megszüntetik. 

Természetesen erre kell tö-
rekedniök, ezt kell elérniök 
— jobb munkaszervezéssel 
és a lehetőségek fokozottabb 
kihasználásával — vala-
mennyi tervteljesítésben el-
maradó tanácsi vállalatnak. 

A Magyar Nemzeti Bank 
és a tanácsok szakigazgatási 
szervei, illetve 

a bank és a vállalatok kö-
zötti kapcsolat, együttmű-
ködés az idén tovább ja-
vult. 

A bank a fennálló gazdasági 
rendelkezések szigorú meg-
tartásával mindenkor segíti, 
támogatja a vállalatok mun-
káját . 

A tanácsi üzemek, vál-
lalatok gazdasági eredmé-
nyessége, jövedelmezősége 
együttesen javult, 

bár több vállalatnál vannak 
fogyatékosságok. A városi 
tanács építési és közlekedési 
osztályához tartozó vállala-
tok jövedelmezőségi tervtel-
jesítése általában nem mutat 
olyan kedvező képet, mint az 
ipari osztályhoz tartozó vál-
lalatoké. A tanácsi vállalatok 
összességükben túlteljesítet-
ték a jövedelmezőségi tervü-
ket. De az ipari osztályhoz 
tartozó vállalatok közül 
négynek, az építési és közle-
kedési osztályhoz tartozó vál-
lalatok közül pedig szintén 
négynek romlott a gazdasági 
eredményessége. 

A városi tanács végre-
hajtó bizottsága a tanácsi 
vállalatok munkájának to-
vábbi javítására határoza-
tokat hozott. 

Kimondotta, hogy az ered-
mények alapján képezhető 
vállalatfejlesztési alapot 
koncentráltan, egy összegben, 
az év végén kell felhasznál-
ni. Ezáltal lehetővé válik a 
nagyobb arányú fejlesztés, a 
termelés és a termelékenység 
emelése. Utasította a végre-
hajtó bizottság a tanács épí-
tési és közlekedési osztályá-
nak vezetőjét, hogy tegyen 
megfelelő intézkedéseket az 
építőipari vállalatnál tapasz-
talható hibák mielőbbi meg-
szüntetésére. Kötelezte az 
ipari, valamint az építési és 
közleked&a osztályt, hogy 

körültekintő intézkedések-
kel segítsék az irányításuk 
alá tartozó és a tervüket 
nem teljesítő vállalatok fo-
gyatékosságainak meg-
szüntetését. 

A végrehajtó bizottság ál-
lást foglalt amellett, hogy a 
szolgáltatások körét tovább 
kell bővíteni. Utasította a 
tanács illetékes szakigazgatá-
si szervét, intézkedjen azért, 
hogy a Fémfeldolgozó és Fi-
nommechanikai Vállalat az 
eddiginél jóval több szolgál-
tatást végezzen a lakosság-
nak, mert erre lehetősége 
van. 

Megállapította a végrehaj-
tó bizottság, hogy a tanácsi 
ipar átszervezése, illetve 
több vállalat összevonása he-
lyes volt és ezt a gyakorlat 
bizonyítja. A komplex ellen-
őrzést — mutatott rá — to-

vább kell folytatni, mert ez 
is hatékonyan járul hozzá a 
vállalatok munkájáhak javí-
tásához. 

Bíró Lajosnak, a KISZ 
Csongrád megyei bizottsága 
első titkárának és dr. Föl-
di Gábornak, a KISZ Sze-
ged városi bizottsága titká-
rának társaságában fogadta 
a Komszomol első t i tkárá t 
A szovjet vendéget Szegedre 
átkísérte Tomislav tBadoni-
nác, a Jugoszláv Ifjúsági Szö-
vetség elnöke. 

A magas rangú vendégek 
rövid szegedi tartózkodásuk 
alatt baráti beszélgetést foly-
tattak a megye és a város 
politikai, társadalmi életének 
vezetőivel. A szívélyes hangú 
beszélgetésen jelen volt Győ-
ri Imre, az MSZMP Csongrád 
megyei bizottságának első 

titkára is. 

Biszku Béla elvtárs látogatása 
Veszprém megyében 

Biszku Béla, az MSZMP 
Politikai Bizottságának tag-
ja, a Központi Bizottság tit-
kára dr. Bakos Istvánnak, 
az MSZMP Veszprém me-
gyei bizottsága első titkárá-
nak és Pataki Lászlónak, a 
KISZ Központi Bizottsága 
titkárának társaságában ked-

den ellátogatott a Balaton-
aligai Állami Gazdaságba. 
Dr. Radnóti István, a gazda-
ság igazgatója tájékoztatta a 
vendégeket az állami gazda-
ság és a Martos Flóra önkén-
tes ifjúsági KISZ-tábor la-
kóinak munkájáról. 
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fi szovjet kormánynyilatkozat 
vissztap- Előrenyomultak 

a kenőéi felkelők 
A ciprusi válsággal kapcsolatos élénk diplomáciai te-

vékenység középpontjában a szovjet kormány vasárnapi 
nyilatkozata áll. A szovjet kormány segítőkészsége — 
mint Lisszaridesz, a ciprusi különmegbízott, aki Moszkvá-
ban járt, hangsúlyozta — eleve kudarcra ítél majd min-
den agressziót, hozzájárul a béke megszilárdításához. Ang-
liában rendkívüli tanácskozásra hívták össze a kabinetet, 
hogy megtárgyalják a szovjet nyilatkozat nyomán előál-
lott helyzetet. 

Kongóban tovább nyomulnak előre a szabadsághar-
cosok. Hiába Csőmbe minden erőfeszítése, az amerikai 
repülőgépek és hadianyagok, továbbá a fehér zsoldosok 
bevetése, a felkelők — mint a hírügynökségek jelentik — 
sikeresen harcolnak. A legfrisebb hírek szerint a szabad-
ságharcos csapatok száz kilométerre közelítették meg 
Leopoldvillet. 

(Tudósítások a 2. oldalon.) 
Kedden megkezdődtek jelentések szerint kedden tíz 

az ötnapos hivatalos látoga- Skyraider-mintájú repülőgép 
t Q j-.'Í A1 i' t-K -i .'.,-1. .A t tásra Algírba érkezett Mo-
dibo Keita mali köztársasági 

bombatámadást hajtott végre 
Saigontól 120 kilométerre 

elnök és Ben Bella algériai délre, a partizánok B 
oTrar̂ b- **rvar<-» 1 A^n ; A LÁtÁ^X^, V\ ̂  ̂  : sm-i a* r-t -t ' elnök tárgyalásai. A kétórás 
első megbeszélésen általános 

Dong-i főhadiszállása ellen. 
A gépek nagy részét ameri-

afrikai problémákat, vala- kai pilóták vezették. Max-
mint a két ország kapcsola- well D. Taylor tábornok, az 
tait érintő kérdéseket vitat- Egyesült Államok saigoni 
ták meg. Kedden este a két nagykövete kedden találko-
elnök 150 000 ember előtt 
beszédet mondott egy nagy-
gyűlésen. 

zott Nguyen Khanh tábor-
nokkal, akit vasárnap a dél-
vietnarhi katonai junta 
puccsszerű gyorsasággal ál-

Nyugati hírügynökségi lamelnökké választott. 
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